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"من لم یشکر المخلوق یشکرالخالق"

جناب آقایان دکتر امیررضا رجبی
و دکتر حمید کفشکنان

بی شک توان مدیریت استعداد ذاتی است که خداوند 

به بندگان خاص خود عطا می فرماید.

اساتید بزرگوار زحمات بی دریغ و بی شائبه شما در سال 

گذشته موجب رفاه بیش ازپیش ما همکاران  در سازمان 

صنعت، معدن و تجارت استان خراسان رضوی شده است.

لذا از خداوند متعال برای شما و خانواده محترم توفیق 

روزافزون و سلامتی خواستاریم.

جمعی از همکاران شما

»ابراهیم فرحات« مدیر شبکه تلویزیونی »المنار« لبنان 

معتقد است که محور مقاومت امروز با جنگ ترکیبی مواجه 

است و اولین سنگری که در این راستا وجود دارد، سنگر 

و جبهه رسانه ای است.

نخستین یادواره  شهدای رسانه محور مقاومت با عنوان 

»راویان مقاومت«، در مرکز همایش های بین المللی 

صداوسیما برگزار شد که مجموعا ۲۳۰ نفر از اعضای 

خانواده  شهدا به همراه مسوولان رسانه ای و مدیران بنیاد 

شهید از ایران و دیگر کشورها حضور داشتند.

»ابراهیم فرحات« مدیر شبکه المنار لبنان در گفتگو 

با خبرنگار ایرنا می گوید، به رغم وجود نابرابری میان 

ما  دشمن،  رسانه های  و  مقاومت  محور  رسانه های 

 ثابت کرده ایم که همیشه آماده هستیم و این مساله را 

در نبردهای سال های اخیر، از جنگ جولای ۲۰۰۶ در 

لبنان تا جنگ سوریه در سال ۲۰۱۱ ثابت کرده ایم.

 رسانه اولین سنگر جنگ ترکیبی است

امروز با نوع جدیدی از تهاجم تحت عنوان، »جنگ ترکیبی« 

مواجه هستیم. رسانه ها نقش مهمی درصحنه این جنگ 

دارند، زیرا اولین سنگر دفاع از ارزش ها برای مقابله با 

تهاجم فرهنگی علیه کشورهایمان هستند. معتقدم که 

دامنه این جنگ به تدریج گسترده تر می شود و رسانه ها 

باید باقدرت و آماده ایفای نقش در این نبرد مهم باشند.

- شبکه المنار در خط مقدم جبهه مقاومت

شبکه تلویزیونی المنار در خط مقدم نبرد حضور دارد و 

شهدای زیادی را تقدیم مقاومت کرده است. این شهدا در 

آگاهی بخشی و انعکاس بسیاری از تحولات و رویدادها نقش 

بزرگی داشته اند و همگام با این تحولات حرکت کرده اند.

 توسعه ارتباط با مخاطبین حوزه مقاومت

ما در راستای توسعه گفتمان رسانه ای، به روزرسانی 

قابلیت های لجستیکی و گسترش پلتفرم ها، ادغام بین 

رسانه های سنتی و رسانه های دیجیتالی حرکت می کنیم 

و تلاش می کنیم تا به بهترین صورت با مخاطبین حوزه 

مقاومت ارتباط داشته باشیم.

گسترش جنگ های ترکیبی 

 بهترین ترکیب اقتصادی 
برای تجزیه مشکلات

سعیدکوشافر

در آستانه انتخابات اتاق های بازرگانی قرار داریم ، 

انتخاباتی بسیار مهم و حساس که در سرنوشت و آینده 

اقتصاد کشور بسیار تاثیرگذار خواهد بود.

 در مشهد نیز فضای انتخابات با انتشار لیست ها 

و ائتلاف های انتخاباتی داغ شده است در این میان به 

نظر می رسد یک فهرست )ائتلاف تصمیم ساز کارآمد( 

ویژگی های منحصربه فردی دارد که می تواند فردایی بهتر 

برای اقتصاد شمال شرق کشور رقم بزند. در این راستا 

ذکر چند نکته برای اهل فن ضروری است.

 اول: اعضای این شهرستان هم از بزرگان اقتصاد 

و بخش خصوصی مشهد هستند، تقریبا کسی نیست 

که از فعالیت های آن ها در رشد و توسعه کسب وکار از 

سوی آن ها مطلع نباشد.  حال در نظر بگیرید اعضای 

این لیست که هرکدام وزنه ای در اقتصاد استاد و حتی 

 کشور هستند، کنار هم قرار گیرند، آن وقت بالندگی 

و بهره وری پارلمان بخش خصوصی قطعی خواهد بود.

 دوم: شاید برخی ندانند که شرایط کنونی اقتصاد کشور 

به گونه ای است که تعامل با بخش دولتی به مثابه یک 

کاتالیزور می تواند امور بخش خصوصی، از تولید و تجارت 

گرفته تا معدن و کشاورزی را روان تر کند . تقریبا تمام 

افراد حاضر در لیست انتخاباتی تصمیم ساز کارآمد، 

واجد چنین خصوصیتی هستند، ارتباط بسیار خوب 

و سازنده ای با دولت و دولت مردان دارند و می توانند 

بسیاری از مشکلات را با تعامل حل کرده و راه میانبر را 

یافته و آن را اجرایی کنند .

 سوم: درعین حال که این افراد وزنه هایی اقتصادی

 و چهره هایی شناخته شده در این عرصه هستند و تعامل 

مناسبی با دولت دارند، هرکدام در محیط کاری خود نیز 

توانسته اند ثمرات و برکات زیادی به جای بگذارند، آن ها 

علاوه بر کارآفرینی، ایجاد اشتغال، پرداخت به موقع دیون 

دولتی در بخش فرهنگ و ورزش مشهد و استان و حتی 

رسانه هم قدم های بزرگی داشته اند. 

آخر : نقدی را برخی دوستان به این لیست وارد می کنند 

 که چرا کمتر از جوانان و بانوان استفاده شده است ؟ 

در پاسخ به این منتقدان هم باید گفت در نظر بگیرید 

تیم فوتبال بازی حساس و مهمی دارد، تیم مقابل بسیار 

 قوی و پرمهر است، نتیجه بازی هم بسیار مهم است 

و در صورت باختیم و هوادارانش دچار مشکلات زیادی 

می شوند. در این شرایط مربی چطور ترکیبی را راهی 

زمین می کند؟ آیا جوانان کم تجربه و نیمکت نشینان 

 را راهی زمین می کند، حتی اگر فرض کنیم که انرژی 

و دوندگی بیشتری در زمین خواهند داشت . قطعا مربی از 

باتجربه ترین و کارکشته ترین بازیکنانش استفاده خواهد 

کرد. حکم آیت لیست ائتلاف تصمیم ساز کارآمد را هم 

می توان در همین راستا ارزیابی کرد.

امام جمعه مشهد گفت: افرادی که سرمایه خود را در 

پناه دلار قرار داده اند تا با معامله آن به سود برسند، 

بدانند که بی اختیار تبدیل به سرباز و پیاده نظام آمریکا 

در این جنگ اقتصادی شده اند. آیت الله سید احمد 

علم الهدی اظهار کرد: آن زمان که انقلاب اسلامی 

به پیروزی رسید، مستکبران تلاش کردند تا کشور 

ما را دوباره به دست بیاورند. به همین دلیل، عباس 

امیرانتظام و جاسوسان دیگری را در دولت موقت 

به کار گرفتند، اما بااین حال ملت ایران نشان داد 

که دل بسته انقلاب خود است و از آن دفاع می کند. 

وی ادامه داد: پس ازاین و در گام بعد، آمریکا تلاش 

داشت تا این انقلاب حداقل به منطقه تسری پیدا 

نکند اما برخلاف این خواسته هم اکنون این انقلاب 

به سرتاسر منطقه در حال تسری است. اینجاست 

که منابع اصلی درآمدی و ثروت ایالات متحده که از 

غارت اموال ملت های این منطقه به دست می آید، 

درخطر قرار می گیرد و مسیر زوال ایالات متحده آغاز 

می شود. نماینده ولی فقیه در خراسان رضوی بابیان 

اینکه امروز در منطقه حرف اول را نظام ایران می زند 

و جمهوری اسلامی سیاست گذار قطعی در این 

منطقه است، گفت: در این شرایط، آن ها یک قدم 

دیگر هم عقب نشینی کرده و به این باور رسیده اند 

که رقیب جدیدی در نظم نوین جهانی برایشان 

ایجادشده که قدرت جهانی و کنترل امور عالم را 

فقط در حیطه شایستگی خدا و حجت او روی زمین 

می داند. علم الهدی اضافه کرد: توسعه ارتباطات 

اقتضا می کند که جهان یک مدیر واحد داشته باشد 

و اندیشه انقلاب اسلامی آن است که این مدیر واحد، 

خدا و نماینده برحق او روی زمین است. اینجاست 

که دشمن تلاش می کند تا انقلاب را براندازی کند. 

مقام معظم رهبری فرمودند که جبهه انقلاب در برابر 

استکبار، همان جبهه توحیدی در برابر طاغوت است؛ 

 یعنی هرچه از قوم عاد و ثمود می دانیم، امروزه 

در آمریکا و نظام سلطه متمرکزشده و در برابر آن هم 

انقلاب اسلامی در استمرار نهضت انبیا و اولیای الهی 

در برابر آن ایستاده است. این دشمن تراشی نیست 

بلکه دشمن شناسی است. وی در تشریح دو راهبرد 

دشمن در براندازی نظام اسلامی خاطرنشان کرد: 

امروز دشمن از هر ابزاری در فتنه و توطئه استفاده 

می کند تا این نظام را براندازی کند و اگر هم فتنه ای را 

از دستور کار خارج کرده، به خاطر آن است که باور دارد 

دیگر نمی تواند از آن بهره ای ببرد. امروزه جنگ ارزی 

و ترویج بدحجابی دو راهبرد ویژه دشمن است و باید 

با آن مقابله کرد. امام جمعه مشهد تصریح کرد: اخیرا 

در »دانشگاه جانز هاپکینز« آمریکا، اتاق شبیه سازی 

جنگ اقتصادی با ایران تشکیل شده و »مارک دوبوویتز« 

که فارغ التحصیل »دانشگاه اورشلیم« و از فرماندهان 

جنگ اقتصادی با ایران است، در آخرین توییت خود 

به صراحت اعلام کرده که دلار در ایران به ۶۰۰ هزار 

ریال می رسد. نماینده ولی فقیه در استان خراسان 

رضوی تاکید کرد: افرادی که سرمایه خود را در پناه 

دلار قرار داده اند تا با معامله آن به سود برسند، بدانند 

که بی اختیار تبدیل به سرباز و پیاده نظام آمریکا در این 

جنگ اقتصادی شده اند. بنده مرجع نیستم که یک 

عمل را حلال یا حرام بدانم اما تعجب من از برادری 

است که جنسی را تهیه می کند تا وقتی دلار گران تر 

شد، آن را به چند برابر قیمت بفروشد. برادر من، تو 

مسلمانی، این کار چه مبنایی دارد؟ به گزارش پایگاه 

اطلاع رسانی امام جمعه مشهد، علم الهدی با تاکید 

بر اینکه فتنه دوم در حوزه حجاب است، بیان کرد: 

فضا را به جایی رسانده اند که هر نهاد حاکمیتی در 

این حوزه اقدام کند، چنین تلقی می شود که حجاب 

حکومتی است و بر این اساس، دیگر اقتدار امنیتی 

نظام نمی تواند در این عرصه میدان داری کند؛ امام 

راحل از روز اول، آمریکا را شیطان بزرگ خواندند. 

شیطان بزرگ از ابتدا هرچه توطئه کرده شکست خورده 

و در این دو توطئه هم شکست خواهد خورد. مدیران 

و مسوولان در تمام عرصه ها دست به کار هستند تا 

فتنه دشمن را خنثی کنند.

آیت الله علم الهدی هشدار داد

فتنه دلار و فتنه حجاب

یاداشت سردبیر

خبر

آمار دقیق ؛ اعتماد عمومی
امسال به نوعی با همه ۴۴ سال قبل تر؛ بر عموم ایرانیان متفاوت 

گذشت. زندگی سخت تر شد و شعله های خشم در لایه هایی از جامعه 

به دلایل فراوان زبانه کشید.رکود و تورم افسارگسیخته، بخش های 

مهم تولید وزندگی در جامعه را فلج کرد و سبب سقوط آزاد طبق 

متوسط ایران شد. اما از طرفی آمارهای دولت و کل ساختار حکمرانی 

به گونه ای دیگر منتشر می شد و رییس جمهور نیز همواره تاکید داشت 

"قطار پیشرفت کشور بدون توقف و پرشتاب حرکت خواهد کرد." 

ساختار حاکمیت آمارهایی بیرون می داد که بسیاری از مردم کمتر 

حقیقت آن را در زندگی شان حس می کردند و بسیاری از آمارهای 

منتشرشده را در تضاد با واقعیت های موجود می دانستند.به راستی 

سخنان و آمارهای دقیق نظام حکمرانی و مسوولان ما امسال چه بود 

و چرا آن طور که روزنامه جمهوری اسلامی نوشته است، میان وضعیت 

موجود و آمارهای مدیران اینقدر فاصله است و آمارها و سخنان آنان 

دقیقا از کجا نشات می گیرد و خواستگاه این سخنان کجاست؟ اما 

چرا باید نوع حکمرانی و بی اعتمادی در یک جامعه به گونه ای باشد 

که آمارها باهم گاها فاصله ای نجومی داشته باشند و این وضعیت 

مبهم و تاریک از آمار، کدام مساله جامعه را رفع خواهد کرد؟ تناقض 

 و تفاوت آمار در درون یک جامعه، سبب می شود که برنامه ریزی

 و حکمرانی بر مبنای یک معیاری غلط انجام شود. مگر نه آن است 

که به قول دکتر سریع القلم یکی از ویژگی های یک سیاستمدار 

خوب "آشنایی او با آمار است و باید سیاستمدار خوب متوجه تفاوت 

آمار کشورها باشد." پس چرا ما اینقدر به آمار درست که حقیقت 

جامعه را نمایندگی کند بی اعتنا هستیم.دولت در هرکجای جهان 

اگر توسعه گرا باشد نمی تواند به آمار واقعی جامعه توجهی نداشته 

باشد؛ زیرا که توسعه بدون آمار واقعی محکوم به ابطال است. اما 

اگر یک دولت توتالیترباشد و نوع حکمرانی آن باهدف موج سواری 

 بر توده های مردم باشد؛ تناقض در آمار روزبه روز بیشتر می شود 

و حتی درنهایت با پدیده ای روبرو خواهیم بود که نگران وارونه نشان 

دادن هیچ آماری نیست. امیدواریم آمارها در سال جدید به گونه ای 

اعلام شود که مردم نشانه های هر آماری را عینا در زندگی شخصی 

و حوزه های عمومی ببینند و این امر به تقویت اعتماد عمومی نیز 

کمک بزرگی خواهد کرد.
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  سرمقاله
رهبر انقلاب:

 مسمومیت دانش آموزان یک جنایت 
بزرگ و غیر قابل اغماض است

مسمومیت  اگر  کردند:  تاکید  رهبری  معظم  مقام 

این جنایت  باید عوامل  اثبات شود،  دانش آموزان 

به اشد مجازات برسند.

حضرت آیت الله خامنه ای، رهبر انقلاب اسلامی گفتند: 

مسوولین باید موضوع مسمومیت دانش آموزان را با 

جدیت دنبال کنند؛ این یک جنایت بزرگ و غیر قابل 

اغماض است.
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رییس شورای اسلامی شهر مشهد مهمترین 

ماموریت شورا و شهرداری را در راستای 

اهداف بازآفرینی و ساماندهی مناطق 

هدف در مشهد دانست و گفت: در اجرای 

طرح های بازآفرینی در محلات باید کلیه 

حوزه ها شامل کالبدی، محیطی، اقتصادی، 

اجتماعی و... موردتوجه باشد. اگر در هر 

حوزه اقدامات مناسبی انجام نشود، هدف 

در طرح بازآفرینی محقق نخواهد شد.

حسن موحدیان در نخستین نشست 

انتقال تجارب بازآفرینی و کمیته بافت 

فرسوده شهرداری های کلانشهرهای ایران 

که امروز، دهم اسفندماه، در تالار شهر 

مشهد برگزار شد، اظهار کرد: بازآفرینی 

بافت های فرسوده یک رسالت برای شورا 

و شهرداری است که در انجام این رسالت 

باید ابتدا قسط و عدل در توزیع خدمات 

به تمام مناطق را رعایت کنیم.

وی افزود: اجرای قسط و عدل رسالت 

انجام  در  ما  اگر  و  بوده  پیامبر)ص( 

ماموریت های محوله این امر را رعایت 

نکنیم، خلاف رسالت اسلام پیش رفته ایم.

رییس شورای اسلامی شهر مشهد ادامه 

داد: در حاشیه شهر مشهد نباید فقط به 

پیشرفت کالبدی توجه کنیم. اگر صرفا 

حوزه کالبدی را در حاشیه شهر دنبال 

کنیم، این موضوع باعث توسعه جمعیت 

در حاشیه مشهد خواهد شد. یکسری 

سیاست های اشتباه باعث شده مردم 

به حاشیه شهر مهاجرت کنند.

موحدیان با اشاره به فعالیت ۲۲ هزار نفر 

نیروی خدماتی در مشهد که بیشتر آن ها 

ساکن حاشیه شهر هستند، خاطرنشان 

کرد: اقتصاد مشهد یک اقتصاد خدماتی 

است. با توجه به اینکه ۵۲ درصد هتل های 

ایران در مشهد فعالیت دارند، باید بگوییم 

اقتصاد این کلانشهر از طریق خدمات 

تامین می شود. با توجه به فعالیت هتل ها 

در مشهد نیاز تامین نیروی خدماتی یک 

ضرورت است. بیشتر جمعیت نیروهای 

خدماتی در هتل ها، پاکبانان،   فضای 

سبز و... در حاشیه شهر سکونت دارند.

وی خاطرنشان کرد: برای اینکه نیروهای 

خدماتی به نوعی در تامین اقتصاد مشهد 

تاثیرگذار هستند، باید به توزیع عادلانه 

خدمات در حاشیه شهر با توجه به عدم 

گسترش این مناطق توجه کرد.

کمیسیون ماده ۵ در اختیار مدیریت 

شهری 

موسی الرضا حاجی بگلو، نایب رییس و 

سخنگوی شورای اسلامی شهر مشهد، 

در ادامه این نشست گفت: سال ۵۲ به 

دلیل نبود کارشناسان خبره در شهرداری  

کلان شهرهای کشور، به واسطه اینکه تهران 

پایتخت سیاسی است و دارای کارشناسان 

خبره نیز هست، اجرای کمیسیون ماده 

پنج )بررسی و تصویب طرح های تفصیلی 

شهری و تغییرات آن ها(   به آن واگذار شد.

وی به روز کردن کمیسیون ماده پنج 

را ضروری دانست و بیان کرد: با توجه 

به اینکه اکنون در کلانشهرها، حتی 

شهرهای کوچک، نیروهای متخصص و 

باتجربه حضور دارند، باید کمیسیون ماده 

پنج در اختیار مدیریت شهری قرار گیرد و 

تصمیم گیری ها توسط شهرداری انجام 

شود. در همین راستا طرحی آماده شده 

مبنی بر اینکه شرایط کمیسیون ماده 

پنج علاوه بر تهران به سایر کلان شهرها 

نیز تسری پیدا کند.

وی افزود: اینکه اختیار از بدنه شهرداری 

گرفته و در اختیار دیگری قرار دهیم، 

موضوعی مشکل ساز است زیرا مردم برای 

رفع مشکلات مربوط به حوزه شهری به 

شهرداری مراجعه می کنند و چه بهتر که 

خود شهرداری این کار را به صورت جامع 

و تخصصی انجام دهد.

حاجی بگلو توضیح داد: با پیگیری های 

انجام شده در خصوص واگذاری این طرح 

به شهرداری های کلانشهرها، ۵۶ امضا از 

شورای عالی استان ها اخذشده است. نهایتا 

این موضوع تصویب و به مجلس فرستاده 

شد و کمیسیون عمران نیز این مصوبه را 

تصویب کرد. امیدواریم نمایندگان به این 

مصوبه رای دهند تا گره بزرگ و مشکلات 

شهر برطرف شود. وی بیان کرد: در دوره 

ششم مدیریت شهری در شهر مشهد 

برای همتراز شدن محلات برای اولین  بار 

اعتبارات را به سمت مناطق کم برخوردار 

سوق داده ایم. نایب رییس شورای اسلامی 

شهر مشهد با اشاره به اجرای پروژه های 

زودبازده درمناطق کم برخوردار اظهار کرد: با 

کمک شورای اجتماعی محلات و بر اساس 

نیازهای مردم، پروژه های زودبازده را در 

مناطق هدف تعریف کرده ایم.

حاجی بگلو ادامه داد: برای تکمیل پروژه های 

زودبازده در فاز اول مبلغ ۸۰۰ میلیارد تومان 

اعتبار در نظر گرفته شده که به طور کامل 

محقق نشده و تامین اعتبار پروژه های 

زودبازده فاز ۲ نیز در دست اقدام است.

ساماندهی اراضی پادگان مشهد پس 

از ۱۷ سال 

مهدی ناصحی، عضو شورای اسلامی شهر 

مشهد نیز بیان کرد: رفع مشکل ۱۷ ساله 

انتقال پادگان لشکر ۷۷ ثامن از درون 

بافت شهری که جزو حساس ترین نقاط 

ترافیکی، امنیتی، اجتماعی، فرهنگی 

و کانونی است، به خارج از محدوده شهر 

 یکی از بزرگترین پروژه های بازآفرینی 

در بافت های ناهمگون به شمار می رود.

وی ادامه داد: با این انتقال زمینی با یکسری 

امکانات قابل توجه به مساحت ۴۰۰ هکتار 

به بافت شهری بازگشته است. همچنین 

مسیر دسترسی به پنج بیمارستان بزرگ 

که در اطراف پادگان مستقر بود، تسریع 

شد. بناهای تاریخی شامل محل بازداشت 

مقام معظم رهبری در دوره پیش از انقلاب، 

سوله هایی از دوران قاجار و مکان های 

تاریخی دیگری نیز در اختیار عموم قرار 

گرفت.

ناصحی خاطرنشان کرد: همچنین ۳۵ 

هکتار پارک آماده با درختانی چندین 

ساله در اختیار مردم قرار گرفت. طرح 

۱۱۰ هکتار بافت فضای سبز متمرکز نیز 

با انتقال این مکان نظامی به خارج از شهر 

در اختیار مردم گرفته و قیمت مسکن در 

محدوده این مکان افزایش پیداکرده است.

رییس شورای اسلامی شهر مشهد تاکید کرد

بازآفرینی ، مهمترین ماموریت شورا 
نیاز به شهادت برای سلامت سازی زندگی 

غلامرضابنیاسدی

ما بـه شـهادت محتاجیـم. بـه فرهنگـی متعالـی که هـم" وطن" 

را نگـه مـی دارد و هـم "هموطـن" را در معرکه عشـق، جاودانگی 

می بخشد. نمی دانم ملت ها و مکتب هایی که "شهادت" ندارند، 

چگونـه می تواننـد ابدیـت را بفهمند. چـه نیرویی در بازوانشـان 

می توانـد بازتولیـد شـود کـه مرزهـا شـان را حراسـت کنـد. چـه 

انگیـزه ای زندگی شـان را مهندسـی خواهد کرد؟ شـهادت برای 

مـا جهـت دهنـده و سـازنده اسـت. شـهید، حیات بخش اسـت. 

تاسـی به او، زندگی را برمدار حیـاتِ طیبه قرار می دهـد. پاکیزه 

جانی مـی آورد. قبل از آن هم پاکیزه دسـتی را به عنـوان یک باید 

همیشـگی به مـا یـادآور می شـود. حتـی پیش ازاین هـم طهارت 

پنـدار و گفتـار را نهادینه می کنـد. این کـه اصرار دارم برنوشـن 

از شـهید، بـرای احیـای راه و رسـم ملکوتیانی اسـت کـه مُلک را 

بـه معرفـت درنوردیدنـد و غباری هـم عـارض لباس خاکی شـان 

نشـد. می گوییم شـهدا باید سرمشق باشـند تا در مشـق زندگی 

هیچ کس دروغ و تهمت و اختلاس و فسـاد، جا بـاز نکند. گرفن 

غلط و محاکمه فردی که غلط نوشته است، چاره کار نیست. باید 

از همین اول آموخـت که کلمات را صحیح نوشـت. بایـد رفتارها 

را اصلاح کرد. باید درسـت رفتـاری را تعلیم کرد. مگـر آقا مهدی 

باکری، فرش پهن شـده زیر تریبون را جمع نکرد تـا یادمان دهد 

که نباید روی بیت المال پا گذاشـت. اگر این را می نویسیم برای 

هشـدار اسـت که برخی هـا بـرای خود فـرش قرمـز پهـن نکنند. 

وقتی می گوییـم، آقا محمـود کاوه، خودروی اهدایی به شـخص 

خود را واگذاشـت برای رزمنده ها و خود با خانواده سوار تاکسی 

شـد، برای این اسـت که اهالـی امروز دنبـال مدل ماشـین های 

بالاتر نباشند. حاج عبدالحسـین برونسی، که فرش را جمع کرد 

و پس فرسـتاد تا یادمان دهد کـه هر تاروپود بیت المال حسـاب 

دارد. از شـهید و شـهادت نوشـن، فقـط تکریـم دیـروز نیسـت. 

درگذشـته نمانده ایـم. در خـلاء هم قلـم نمی زنیـم، می خواهیـم 

چشـم امروزیان را بـه سـبک زندگـی حیات بخش بـاز می کنیم. 

می خواهیم جامعه امروز مـا طهارت یابد از بدی ها و پلشـتی ها. 

احیای امـر شـهادت، همه چیز را بـه رنگ خدا درمـی آورد.

به علاوه ی فضای شهری

سیدجوادغفوریانحیدری

محوطه ی باز کاربری های اداری، آموزشی و درمانی اغلب در ساعات 

زیادی از شبانه روز غیرفعال هستند، در حالی که اتصال آن ها به 

فضاهای عمومی شهر می تواند هم به افزایش کمیت فضاهای 

شهری کمک کند، و هم به ارتقای کیفیت های محیط شهری، 

ازجمله امنیت بیانجامد.

برچیدن نرده های بانک کشاورزی و اتصال آن به پیاده روی خیابان 

راهنمایی مشهد نمونه ای مناسب از حذف حصارهای بی مورد این 

قبیل کاربری  هاست و انتظار می رود با حذف نرده های باقیمانده 

که متعلق به اداره ی جهاد کشاورزی است، کیفیت فضای پیاده رو 

بیش ازپیش ارتقا یابد.

خراسـان رضوی اهالی خراسـان به سـه شـب قبل 

از فرارسـیدن نیمـه شـعبان، »شـب های بـرات« یـا 

»شـب های چـراغ بـرات« می گوینـد. در ایـن ایـام 

مردم بر مـزار رفتگان خود شـمع می افروزند و برای 

شـادی روحشـان دعـا می خوانند.

شیعیان دسـت استجابت به سـوی امام عصر)عج( 

دراز کـرده و از او می خواهنـد تا به لطف و بخشـش 

شـفیع مـردگان آنـان در بـارگاه الهی شـود. شـاید 

دعـا و راز و نیاز همان اعتباری اسـت که شـفاعت و 

آمـرزش را در پـی دارد و ازایـن رو نـام این شـب ها را 

چراغ بـرات گذاشـته اند.

ابوریحان بیرونی، دانشـمند بزرگ ایرانی، در مورد 

چراغ برات گفته اسـت کـه »سـیزدهم، چهاردهم و 

پانزدهـم مـاه شـعبان ایام البیـض نـام دارد و شـب 

پانزدهم ماه، شب بزرگی است که به آن لیله البرات 

می گویند. عوام بر این عقیده اند که در این شب ها 

خداوند چهره کسـانی را که در آن سال مقدر است 

بمیرند بـه ملک الموت نشـان می دهد«.

مردم خراسـان ایـام بـرات را روزهایی ویژه به شـمار 

می آورند که در آن روزها مـردگان آزادند و اعمال ما 

را می بینند. زندگان نیز با روشن کردن چراغ انفاق 

و احسان تلاش می کنند تا برات آزادی مردگانشان 

را از آتـش دوزخ بـا توسـل بـه امـام عصر)عـج( بـه 

دسـت آورند.

یکی دیگر از مراسم ها و باورهای شب  برات می توان 

به پخت انواع نان های سنتی همچون روغن جوشی، 

کماچ، ساچ، چلبکی و حلوا اشـاره کرد. این نان ها 

در میان مردم و کودکان به طور رایگان قبل از غروب 

توزیع می شود.

در برخی از شـهرهای خراسان ۱۳ شـعبان را برات 

زنـدگان و ۱۴ شـعبان را بـرات مـردگان می دانند. 

در روز سیزدهم به شـکرانه سلامتی خود و خانواده 

شیرینی و شـکلات خیرات می کنند و در غروب آن 

روز هـم حلـوا و نان هـای سـنتی می پزنـد و روز ۱۴ 

شعبان نیز بر سر قبور نزدیکان رفته و خوراکی خیرات 

می کنند، فاتحه خوانی، برات خوانی، روضه خوانی 

و قرائت کلام الله مجید بر سر قبـور رواج دارد و نثار 

روح از دسـت رفتگان می شود.

برخی از تاریخ پژوهـان بر این باورند که رسـم چراغ 

برات پیش از حضور اسلام در فلات ایران با شکلی 

مشـابه وجـود داشـته اسـت اما بـا آمـدن اسـلام به 

ایران زمین این رسم با آیین های اسلامی گره خورده 

و بدل به یکی از مهم ترین باورهای مردم شرق ایران 

در دوره اسلامی شده است.

ازجملـه دلایـل اهمیـت مراسـم چـراغ بـرات بـه 

لحـاظ اعتقـادی اینکـه گفته شـده اسـت. در این 

مـاه امام حسـین)ع( متولدشـده و پیامـبر)ص( را 

بسـیار شـادمان کرد و دیگر اینکه در روز پانزدهم 

ماه شـعبان پس از ۱۸ ماه، قبله گاه مسـلمانان از 

بیت المقـدس به کعبـه تغییـر جهت یافته اسـت. 

همچنین میـلاد تنها ذخیره عالم هسـتی حضرت 

ولی عصر حضرت صاحب الزمان)عج( در روز نیمه 

شـعبان سـه گانه ای از رویدادهـای معنـوی را در 

تاریخ رقـم زده.

»چراغ برات« آیینی خراسانی برای گرامیداشت درگذشتگان

یادداشت

دیدگاه
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میل جنسی نیز به عنوان یکی از میل هایی 

است که خالق مهربان برای انسان ها به 

ودیعه گذاشته و پرورش و هدایت صحیح 

این میل باعث آرامش افراد و ازدیاد نسل در 

انسان می شود. در کنار این مزایا و محسنات 

بروز مشکلات جنسی و باورها و اطلاعات 

غیرعلمی باعث سردرگمی و بعضا گمراهی 

بسیاری افراد شده است.

برای واکاوی این موضوعات و ارایه پاسخ هایی 

مستدل و علمی به این سوالات با دکتر 

»مهری نجات، روانپزشک و رییس انجمن 

سلامت جنسی« به گفت وگو نشستیم. 

آنچه در ادامه ازنظر گرامی تان می گذرد، 

مشروح این گفت وگوست.

خانم دکتر! به عنوان اولین پرسش توضیح 

دهید مهمترین مشکل در خصوص 

سلامت جنسی در جامعه چیست؟

اعتیاد جنسی است؛ این موضوع با توجه به 

کسانی که به ما در کلینیک مراجعه می کنند 

است.افرادی که گرفتار هستند و با دیدن 

پورن و ارتباطات متعددی جنسی دارند 

دچار این مشکل اعتیاد جنسی شدن؛یعنی 

مغز این افراد فقط پالس سکس می دهد 

و همسرانشان برایشان جذابیتی ندارند 

و این مشکل بیشتر برای آقایان است.

مشکلات زناشویی فراوانی پیدا کردند 

و متاسفانه اعتیاد جنسی شکل انحراف 

جنسی به خود گرفته است؛ یعنی حتی 

برخی از این افراد فکر می کنند و حتی 

به صورت اینکه سکس گروهی شده و حتی 

برخی به همجنس خود تمایل پیدا کردند، 

اما ریشه آن همان اعتیاد جنسی است.

خانم دکتر! دلیل این چیست؟

اعتیاد،  می تواند  این  زمینه  البته 

وسواس،اضطراب،بیش فعالی و مصرف 

مواد مخدر باشد؛ یعنی ریشه این موضوع 

می تواند متفاوت باشد، اما چیزی که دارد خیلی 

این را هیولا می کند این فضاست؛همچون 

فضای مجازی، سایت های صیغه و »بیایید 

باهم آشنا شویم.«

خانم دکتر! شما مهمترین مشکلات 

جنسی را اعتیاد جنسی ذکر کردید؛ 

آیا این قابل درمان قابل درمان است؟

اکنون اعتیاد جنسی مانند اعتیاد به مواد 

مخدر بوده و قابل درمان است، اما یک سال 

طول می کشد. بعدازاین موضوع، با مردانی 

روبرو هستیم که اختلال نعوظ و انزال دارند؛ 

بیشتر مشکلات در این خصوص است.

مردان آسیب بیشتری می بینند؛ چون سیستم 

بدنشان به این شکل است و نازک نارنجی تر 

هستند. الان اختلال نعوظ و انزال در مردان 

خیلی زیاد شده؛ به علت تحت تاثیر قرار گرفن 

استرس و اضطراب ها و مواد مخدر ،قلیان 

و مشروب و غیره.چاقی و خوردن غذاهای 

چربی دار و نداشن سبک زندگی سالم؛ 

به عبارتی در حال رفن به این سمت هستیم.

خانم دکتر! به مواد مخدر اشاره کردید،این 

مواد چقدر به ناتوانی جنسی کمک می کند؟

بنده نمی توانم درصد در این خصوص اعلام 

کنم، اما می توانم بگوییم که به جرات تاثیر بسیار 

زیادی دارد و اگر کسی اختلال جنسی بگیرد 

و مواد مخدر هم استفاده کند، کلا خودش 

را نابود می کند و بازگشتی ندارد.

خانم دکتر! زود انزالی و دیر انزالی 

قابل درمان است؟

تقریبا ۷۰ درصد اختلالات جنسی را می توان 

درمان کرد، اما برخی از این اختلالات درمان 

سختی دارد که به چند دلیل است. یکی 

اولیه و ژنتیکی است. اختلالاتی که اولیه 

است، درمان خیلی سخت است.اختلالاتی 

که فرد دارای بیماری های زیادی مانند 

مشکلات قلبی، دیابت، فشارخون و... دارند 

نیز درمان خیلی سختی دارند و افرادی که 

اصلا حوصله درمان ندارند.

خانم دکتر! ازنظر علمی فردی که در 

اثر از دست دادن همسر، توان و میل 

جنسی ندارد آیا این قابل درمان است؟

بله.دارو می دهیم، روان درمان و نورو تراپی، 

ورزش و سبک زندگی را تغییر می دهیم و 

بدن را به حالت اول برمی گردانیم و مهارت 

را به زوج می دهیم تا فرد را به وضعیت 

اول برمی گردانیم. ابتدا افسردگی فرد را 

درمان می کنیم.

خانم دکتر! بیماری های روحی و روانی 

چقدر در کاهش میل جنسی تاثیر گذار 

است؟

خیلی زیاد؛ مثلا در رفرنس علمی گفته 

افسردگی اثر زیادی دارد، اما درصد را اعلام 

نکرده است. افسردگی و اضطراب چون 

باعث می شود سطح کورتیزول بالا برود 

و باعث پایین آمدن شدید سطح تستسترون 

یا همان هورمون مردان شود؛همچنین روی 

عضلات اثر می گذارد و ضعیف می شوند و 

این سیستم جنسی قطع می شود؛ یعنی 

مغز پالسی به اندام تناسلی نمی دهد و این 

از بین می رود؛ به اصطلاح کات می کند.این 

باعث می شود که فرد نتواند رابطه جنسی 

خوبی داشته باشد.

برای بیان بهتر، ببینید ما یک مغز داریم که 

باید خوب کار کند و افسرده نباشد و انرژی 

 بدهد؛ چون اصلا ارگان جنسی مغز است 

و فرماندهی با آن است؛ بعد هورمونها هستند 

که باید همگی سرجای خود باشند؛ همچنین 

جسم است که باید سالم باشد؛ یعنی اندام 

و لگن سالم باشد و حال فرد خوب باشد.

یکی نیز رابطه فرد با زوج است.همه این ها 

را باید به هم وصل کنیم؛ هرکدام که اندکی 

مشکل داشته باشد خوب کار نمی کند.

مثلا فردی می گوید خانم دکتر! یک قرص 

بدهید تا خوب شوم؛ مگر می شود! بنده 

به عنوان یک متخصص باید چهار ارگان را 

به هم وصل کنم.

خانم دکتر! این بیشتر با صحبت کردن 

است یا دارودرمانی؟

 این اشتباه است و چیزی به عنوان صحبت 

نداریم.وقتی بنده بیمار را ویزیت می کنم 

می بینم که میزان و درجه افسردگی فرد چقدر 

است. این دارودرمانی و ... نیاز دارد؛ اگر 

سطح هورمون پایین است یا فرد دیابت دارد، 

همه این ها باید کنترل شود. باید فیزیوتراپی 

لگن انجام دهد و بازتوانی صورت گیرد و 

عضلات به حال اول برگردد؛ یعنی همه این 

فعالیت ها و درمان ها کار کردنی است و با 

حرف زدن انجام نمی شود.

خانم دکتر! فرمودید مردان در مشکلات 

جنسی بیشتر تاثیر پذیر تر هستند؛ 

دلیل این موضوع چیست؟

به علت اینکه سیستم بدنی شان حساس تر 

است. خداوند طوری بدن آن ها را آفریده 

که زودتر از بین می رود.خانم ها در مسایل 

جنسی خیلی مقاوم تر هستند و در این 

خصوص به جرات می توانم بگوییم مردان 

۷۰ تا ۸۰ درصد آسیب پذیرتر و درگیرتر 

هستند وزنان ۲۰ تا ۳۰ درصد.

در مردان چند نوع بیماری در مسایل 

جنسی  داریم؟

کاهش میل جنسی، مشکل نعوظ، مشکل 

انزال، اختلال جنسی در بیماری های طبی 

در سالمندی، اعتیاد جنسی، انحراف جنسی 

و مشکل در هویت و گرایش جنسی و...

در خانم ها چطور؟

خانم ها نیز این مشکلات رادارند، اما خانم ها 

خیلی کمتر است. مثلا در تحقیق صورت 

گرفته در اعتیاد جنسی قبل از کرونا، در 

مردان اعتیاد جنسی 9۶.۴ درصد و ۳.۶ 

درصد مربوط به زنان بود.

خانم دکتر! آیا کرونا بر میل جنسی 

افراد تاثیری داشته است؟

بله؛ کرونا اعتیاد جنسی افراد را بالابرده است 

چون بسیاری فیلم پورن نگاه می کردند 

بسیاری کار نداشتند و اضطراب داشتند 

درنتیجه چنین مطالبی را نگاه می کردند.

خانم دکتر! در ابتدا توضیح دادید اعتیاد 

جنسی در مراجعه کنندگان بیشتر به 

چشم می خورد؛ الان مهمترین مشکل 

زوجین در مراجعه به شما به عنوان مشاور 

جنسی چیست؟

هرکسی که اختلال زوج داشته باشد چون 

روی نیاز جنسی اثرگذار است موضوع مشکل 

جنسی را پررنگ می کند؛ چون در دادگاه ها 

برگ برنده است.فردی که پیش ما می آید 

اغلب به هم توجه و محبت نمی کنند و 

مشکلات جنسی نیز دارند؛به همین خاطر به 

ما مراجعه می کند؛ یعنی نمی توانیم تفکیک 

کنیم که اکنون زوج چه مشکلی دارد؛ یعنی 

مشکل زوجین اول مشکل جنسی بوده و 

بعد اختلاف یا برعکس.اما معمولا مشکل 

زوج اختلال نعوظ و انزال است.

یعنی اکنون این مساله حادی در جامعه است؟

بنده در جامعه نمی دانم، اما برای ما که کار 

مشاوره انجام می دهیم خیلی حاد است و 

تعداد افراد این چنینی خیلی زیاد است.

روزهای آخر !!
محمدباقرعطاریانی

روزهایِ آخرِ سال است. میان دغدغه های رنگارنگتان ، بعدازاین نو 

شدن ها ، تکاندن ها ، دور ریخن ها و شسن ها ؛ این ساعات آخر 

را برایِ دلتان خرج کنید ...

بتکانید ؛ غبارِ غم و اندوه را

بشویید ؛ زنگارِ بغض و کینه را

دور بریزید تمامِ انرژی های منفی را

بادلتان تجدیدِ بیعت کنید !

باور کنید هیچ نوشیدنی ، آرامش نمی آورد ،برای یک بار هم که 

شده ، دلِتان را نو کنید.

این من رو در فضای مجازی پیدا کردم.متنی که به دل می نشیند 

و در آخرین روزهای سال مصداق حال خیلی هاست.

انصافا در این یک سالی که گذشت چه کردیم؟ چه دلی را شاد 

کردیم و چقدر توانستیم کمک حال دیگران باشیم.

چشم بر هم زدیم و می بینیم که روزها به سرعت سپری می شود.یک 

سال دویدیم و تلاش کردیم و غصه ها خوردیم و در آخر هم می بینیم 

که هنوز در اول راهیم.

راهی که اغلب ما درست و خوب انتخاب نکردیم.سال با همه 

خوشی و ناخوشی هایش رو به اتمام است و جالب اینکه همچنان 

در خواب هستیم.

تکرار راه احمدی نژاد به شیوه ای دیگر

 اختصاص 2میلیون تومان سهام 
به ازای هر تولد 

    نمایندگان مجلس شورای اسلامی دولت را مکلف کردند به ازای هر 

فرزند که از ابتدای سال ۱۴۰۲ متولد خواهد شد، مبلغ ۲۲میلیون 

ریال تا سقف ۲۲هزار میلیارد ریال صرفاً جهت خرید واحدهای 

صندوق سرمایه گذاری معامله در بورس به نام فرزند اختصاص دهد.

نمایندگان مجلس شورای اسلامی در نشست علنی نوبت صبح امروز 

)شنبه ۱۳ اسفندماه( مجلس در جریان بررسی بخش هزینه ای 

لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور، با الحاق یک بند به تبصره ۲ 

این لایحه موافقت کردند.

بر اساس این بند الحاقی؛ دولت مکلف است ماهانه معادل ۲ درصد 

از یک دوازدهم هزینه های جاری شرکت های دولتی و بانک ها و 

مؤسسات انتخابی وابسته به دولت مندرج در پیوست شماره ۳ این 

قانون که سود ده و فاقد زیان انباشت طبق آخرین صورت مالی 

حسابرسی شده باشد، به استثنای هزینه های استهلاک و هزینه 

عملیات بانک و بیمه را از حساب های آن ها برداشت و به پیوست 

شماره ۱۳۰۴۲۵ جدول ۵ این قانون واریز کند.

از منابع این محل، دولت مکلف به اجرای ماده ۱۱ قانون جوانی جمعیت 

بر اساس سازوکار اجرایی که وزارت امور اقتصادی و دارایی به تصویب 

هیات وزیران رسانده است، خواهد بود، بر این اساس به ازای هر فرزند 

که از ابتدای سال ۱۴۰۲ متولد خواهد شد، مبلغ ۲۲ میلیون ریال تا 

سقف ۲۲ هزار میلیارد ریال از محل ردیف ۱۳۰۴۲۵ جدول شماره 

۵ این قانون صرفاً جهت خرید واحدهای صندوق سرمایه گذاری 

معامله در بورس به نام فرزند اختصاص می یابد.

خبر

جد   ول سود   وکو  شماره 92
به سه نفر از کسانی که پاسخ صحیح 

جد   ول را تا تاریخ 3فرودین  ۱402  

به شماره زیر ارسال نمایند   

0903383۱86۱ 
به قید   قرعه از سوی کلبه عسل مژد   ه 

هد   ایایی اهد   ا می شود   . 
پاسخ جد   ول  شماره 9۱

اعتیاد جنسی چه بلایی سر جامعه می آورد؟

پاسخ های شفاف به پرسش های جدی 
  ساعت 25
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  دیدگاه

دزدهای انرژی
دکترمهدییاراحمدیخراسانی

گویـی در خلقت عده ای از انسـان ها هیـچ کاری سـاده تر از نق 

زدن نیسـت. بهانه جویـی کـردن، غرغر کـردن، زمیـن و زمان را 

به هم دوخن، مرتب از این وآن ایراد گرفن کار راحتی است که 

برخی انسـان ها خیلـی خـوب آن را یـاد گرفته اند و بـرای منافع 

شـخصی خود به کار می برنـد. فرد می نشـیند به رفتـار دیگران 

نـگاه می کنـد و حق به جانـب و طلبکارانه نـق می زنـد و صرفا به 

دنبال خواسـته های خویش اسـت. اماواگرهای پیاپـی، زیرورو 

کشـیدن های بی انتها، غرولنـد کردن های ناتمـام و خلاصه در 

هر کاری »چرا« آوردن از مهم ترین ابزارهای این گونه افراد است. 

لزوما این موارد دلیل منطقی هم نمی خواهد فقط کافی اسـت 

فـرد احسـاس کنـد می توانـد از یـک موقعیتـی این گونـه امتیاز 

بگیرد تا از چیزی یا کسی فرار کند و فاصله بگیرد. بلافاصله لب 

می گشـاید و انرژی همگان را می گیرد. به قـول آن مَثَل معروف 

کارش می شـود بهانه جویی، از هـر چیزی اماواگـری درمی آورد 

و برای هـر مـوردی چرایی ردیـف می کند: »چـرا در دیـزی بازه؟ 

چرا دم خر درازه؟ چرا در گنجه بازه؟ چرا بی بی بی نمازه؟ و ...« 

این گونه افراد به تعبیر روانشناسـی »دزد انرژی« هسـتند که به 

آرامش اطرافیان خود شـبیخون می زنند و آن را نقض می کنند. 

در زندگی زناشـویی، در ارتباطات خانوادگی، محـل کار، بازار، 

جامعه، رسـانه و این روزها در فضای مجازی گروهی هستند که 

زندگـی خـود را این گونـه می گذراننـد و عـلاوه بر این کـه درگیر 

گره هـای ذهنـی خویـش هسـتند عقده هـای خـود را این گونـه 

تخلیـه می کنند و حـس و حـال نامطلوبی بـرای دیگـران ایجاد 

می نمایند. این امر بـا یک ویژگی خاصی همراه اسـت که در آن 

فرد خـود را عقـل کل و حق به جانـب می پنـدارد و مکـرر از رفتار 

دیگران عیب جویی می کند و از اتفاقات پیش آمده گله و شکایت 

می کند و بـه همگان نـق می زنـد. چـه بسـیار خانواده هایی که 

اعضای آن به همین دلیـل طـراوت و شـادابی لازم را ندارند و یا 

حتی آن قدر روابط زن و شـوهر تیره وتار می گـردد که به جدایی 

و طلاق می انجامـد. در فضـای عمومی و محیـط اجتماعی هم 

دزدهـای انـرژی آسـیب های فراوانـی بـه روح و روان مـردم وارد 

می سـازند. بدون شـک هر محیطـی و هـر عرصـه اجتماعی که 

مردم در آن زندگی می کنند کم و کاسـتی ها و محدودیت هایی 

دارد کـه می توانـد دسـتاویز خوبـی بـرای غرولند کردن باشـد. 

اگر قرار به شماتت محیط وزندگی باشد مسلما این امر انتهایی 

ندارد چون همیشـه کم و کاستی ها هسـتند و مشکلات تمامی 

ندارند. خصوصا وقتـی به یادآوریم نـق زدن نه تنهـا دردی را دوا 

نمی کنـد بلکه انـرژی همـگان برای تـلاش مضاعـف جهت رفع 

کـم و کاسـتی ها را نیـز می گیـرد. در همین راسـتا رعایـت چند 

نکته ضرورت دارد: اول اینکه حواسـمان باشـد خـود در تله این 

رفتار و نگاه به زندگی گرفتار نشویم. دوم افرادی که در خانواده 

و اطـراف مـا هسـتند را کنترل نماییـم در صـورت بهره منـدی از 

ایـن روحیه بـه آن ها تذکـر دهیـم و مانع توسـعه روحیـه نق زدن 

باشـیم. سـوم در جامعه افرادی که این گونه سـمی هسـتند و با 

نق زدن انرژی مردم را می گیرند را به حاشـیه برانیـم و به کلی از 

آن هـا فاصله بگیریـم. روحیه نـق زدن و طلبکاری از همه سـبب 

می شـود انسـان دسـت از تـلاش بـردارد و از عیـب و ایـراد خود 

غفلـت نمایـد و همـواره تـوپ را بـه زمیـن دیگـران بیانـدازد و از 

وظایف خویشـن فرامـوش کند.

دبیر کل کمیسیون ملی یونسکو در ایران 

دی ماه سال ۱۳٩٩ نشان "شهر دوستدار 

آب" را به شهردار مشهد اهدا کرد.

شهر دوستدار آب شهری است که قدر 

آب را دانسته و تلاش می کند اقدامات 

ویژه ای برای حفظ آب و دسترسی راحت 

شهروندان برای استفاده از آب ایجاد کند.

ازآنجاکه کلانشهر مشهد هم اینک وارد 

سومین سال پیاپی خشک سالی شده و 

دغدغه کم آبی در شهر امام رضا )ع(، به 

دلیل پذیرا بودن سالانه ٣٠ میلیون زائر 

مهم تر از دیگر کلانشهرهاست، لذا همایش 

»مشهد شهر دوستدار آب« روز پنجشنبه 

١١ اسفندماه با حضور مدیران و مسوولان 

حوزه آب در مشهد برگزار و نظرات مختلف 

برای گذر از تنش آبی ارایه و بررسی شد.

تاب آوری آب در مشهد مورد تاکید یونسکو

معاون دبیر کمیسیون ملی یونسکو در ایران 

در این همایش اظهار کرد: آب از مهم ترین 

چالش های شهرها و ستون فقرات امنیت 

قضایی است و حفظ منابع آبی نیازمند 

نگاهی فراتر از نگاه سنتی است.

هدی زارع با اشاره به انتخاب مشهد 

سوی  از  آب  دوستدار  شهر  به عنوان 

یونسکو در سال ٩٩، افزود: گزارش این 

کلانشهر در خصوص اقدامات انجام شده 

در حوزه های زیرساختی، فرهنگ و هنر، 

حقوق شهروندان و آموزش آب قابل قبول 

است اما در حوزه های حقوق شهروندی و 

آموزش آب باید بیشتر کار شود.

وی اضافه کرد: کمیسیون ملی یونسکو 

امیدوار است افق های بهتری در مشهد 

برای تاب آوری آب شکل گیرد تا موضوع 

آب موردتوجه همگانی واقع شود.

کمبود آب مشهد در زمان اوج مصرف 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب مشهد نیز 

گفت: مشهد تابستان سختی را ازنظر تامین 

آب پیش رو دارد، به گونه ای که پیش بینی 

می شود کمبود آب این کلانشهر در زمان 

اوج مصرف به ۴.٢ میلیون مترمکعب برسد.

حسین اسماعیلیان افزود: برای تامین آب 

مشهد تاکنون بزرگترین طرح های آبرسانی 

انجام شده، اما در حوزه مدیریت تقاضا و 

مصرف اقدام موثری صورت نگرفته است.

وی خاطرنشان کرد: میزان بارندگی در استان 

و مشهد کمتر از میانگین کشوری است، 

سفره های آب زیرزمینی در حال از بین 

رفن است و با پدیده فرونشست دشت های 

آبی مواجه هستیم.

اسماعیلیان افزود: میانگین سرانه مصرف 

آب شرب در مشهد ١٢٠ لیتر در شبانه روز 

و هدر رفت آب ٩ درصد است که این میزان 

هم قابل کاهش است.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب مشهد 

افزود: نیاز آبی کلانشهر مشهد در شرایط 

اوج مصرف ٣٩۶ میلیون مترمکعب است 

و این در حالی است که کل منابع آبی آن 

١٧٠ میلیون مترمکعب است.

وی گفت: ۵٠ درصد نیاز آبی مشهد نیز از 

منابع سطحی تامین می شود و با نابودی 

منابع زیرزمینی و فرونشست دست های 

آبی مواجه هستیم.

آبیاری فضای سبز مشهد با پساب

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب مشهد 

افزود: هیچ کلان شهری به اندازه مشهد 

شبکه مستقل فضای سبز ندارد و فقط 

٢درصد از آب موردنیاز برای آبیاری فضای 

سبز از منابع آب شرب تامین می شود.

اسماعیلیان اضافه کرد: شهر مشهد 

تصفیه خانه  که  بود  شهری  نخستین 

محلی ایجاد کرد و اکنون مدرن ترین 

تصفیه خانه سپتاژ فاضلاب کشور را نیز 

در دست ساخت دارد.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب مشهد 

گفت: اهمیت تامین آب فضای سبز 

کمتر از آب آشامیدنی نیست لذا تامین 

آب موردنیاز فضای سبز از طریق پساب 

ضروری است.

وی اضافه کرد: مصرف آب و سبک زندگی 

باید متناسب با اقلیم باشد.

اسماعیلیان خاطرنشان کرد: در حوزه آب 

باید سرمایه اجتماعی به میزان کافی باشد.

هزینه انتقال یک مترمکعب آب 

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای خراسان 

رضوی نیز در این همایش گفت: هزینه 

انتقال یک مترمکعب آب از دریا به مشهد 

سه یورو است که ضروری است که قیمت 

آب واقعی شود.

علیرضا طاهری افزود: انتقال آب از دریای 

عمان به شرق کشور ضروری است و این طرح 

هم اینک ١۵ درصد پیشرفت فیزیکی دارد 

که سهم خراسان رضوی از آن، تخصیص 

١٢٠ میلیون مترمکعب آب برای بخش 

صنعت است.

وی خاطرنشان کرد: از ابتدای امسال 

تاکنون در مشهد ٣۴.۶ میلیمتر بارندگی 

ثبت شده که این میزان نسبت به پارسال 

۴٠ درصد کاهش و نسبت به میانگین 

٣٠ ساله اخیر ۶١ درصد کاهش دارد.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای خراسان 

رضوی افزود: سد دوستی در برخی سال ها 

تا ۶۵ درصد نیاز آبی مشهد را تامین 

می کرد اما هم اینک تنها ١۵ درصد از 

حجم ذخیره این سد و به میزان ١٨١ 

میلیون مترمکعب آب دارد.

طاهری ادامه داد: این رقم در مدت مشابه 

پارسال ٣۴۶ میلیون مترمکعب بود.

وی از شهروندان خواست که امسال 

خانه تکانی نوروزی را با مصرف کم آب 

انجام دهند و زائران نیز حداکثر صرفه جویی 

را در مصرف آب شرب داشته باشند.

مدیرعامل عامل شرکت آب منطقه ای 

خراسان رضوی افزود: باید از آبخوان های 

موجود حفاظت کرد که این مهم با همکاری 

همه دستگاه های مرتبط محقق می شود.

وی گفت: در حوزه کم آبی به شدت نگران 

هستیم ولی ناامید نیستیم.

دغدغه تابستان 1402 اجتماعی

مشهد، شهر دوستدار آب 

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای خراسان رضوی:

 »خانه تکانی عید«
 با مدیریت مصرف آب امری ضروری است

خروشی| مدیرعامل شرکت آب منطقه ای خراسان رضوی با صدور پیامی ضمن 

گرامیداشت روز ملی آب، گفت: با توجه به شعار روز جهانی آب و همچنین لزوم 

تغییر رویکردهای گذشته حوزه آب، شعار روز ملی آب در سال ۱۴۰۱ »ریاضت 

آبی؛ مشارکت همگانی، شتاب در تغییر« در نظر گرفته شد. علیرضا طاهری با 

اشاره به اینکه شرایط آبی در استان خراسان رضوی به خصوص شهر مشهد شرایط 

بحرانی است، اظهار کرد: امسال به لحاظ بارش و مخازن سدها به ویژه سدهای 

آب شرب شرایط مناسبی نداریم. مدیرعامل شرکت آب منطقه ای خراسان 

رضوی با اشاره به آمار بارش ها در استان و مشهد، افزود: حجم بارش ها در استان 

نسبت به میانگین سی ساله کاهش ۴۰ درصدی داشته و این کاهش زمانی 

نگران کننده تر است که حجم بارش ها در مشهد نسبت به میانگین بلندمدت 

۶۰ درصد کاهش داشته است. وی بابیان اینکه در سال آبی جاری بارندگی تنها 

۳۴ میلی متر در مشهد اتفاق افتاده است، گفت: وضعیت پنج سد شرب استان 

خراسان رضوی) دوستی، طرق، کارده، ارداک و تبارک( اصلا مناسب نیست  

و بیشتر این سدها کمتر از ۲۰ درصد حجمشان آب دارند . طاهری ادامه داد: 

سد دوستی اصلی ترین سد تامین کننده آب شرب مشهد با حجم ۱۸۰ میلیون 

مترمکعب آب کمتر از ۱۵ درصد آب دارد. مدیرعامل شرکت آب منطقه ای خراسان 

رضوی افزود: از ۱۸۰ میلیون مترمکعب آب جمع آوری شده در این سد حدود 

۱۰۰ میلیون مترمکعب آب غیرقابل استفاده است و ما بقی حجم آب میان ایران 

و ترکمنستان مشترک است بااین وجود که شرایط سختی پیش روداریم نگران 

هستیم اما از رحمت خداوند ناامید نیستیم و امیدواریم خداوند باران رحمت بر ما 

ارزانی بدارد. طاهری با اشاره به اینکه پروژه های بی نظیر تامین آب در تاریخ شرکت 

آب منطقه ای استان هم اکنون در حال اجرا می باشد که نگرانی ما را تا حدودی 

از شرایط بحرانی آب کم میکند، گفت: پروژه فراملی شیرین سازی و انتقال آب 

از دریای عمان، پروژه تعادل بخشی منابع آب در قالب کنترل و اندازه گیری آب 

خروجی چاه های کشاورزی ازجمله این پروژه ها است.
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  خبر

حوادث

  مشاور
خانواده مشهدی به طرز هولناکی 

و  کردند  خودکشی  دسته جمعی 

۵نفر آن ها در این فاجعه جان باختند.

)محمد میرشکار _ فاطمه شیخ علیزاده( 

: اوایل اسفندماه امسال با یک خبر 

تکان دهنده آغاز شد.خبر خودکشی 

دسته جمعی یک خانواده مثل ماده 

مذابی  آتشفشان بود که از خانه ای 

در شهر مشهد فوران کرد.شوک این 

خبر ابتدا قلب اهالی بلوار سلامی را 

سوزاند، سپس به همه شهر مشهد و 

شهرهای دیگر رسید.

فاجعه با خودکشی جوانی به نام میلاد 

آغازشده بود اما ۳ روز بعد ۵ نفر دیگر 

اقدامی  در  خانواده اش  اعضای  از 

هولناک اقدام به خودکشی کردند که 

در روزهای ابتدایی ۴ نفر آن ها به کام 

مرگ فرورفتند.۲نفر نیز در بیمارستان 

بستری شدند که یکی از آن ها بعدازاینکه 

چند روزی با مرگ دست وپنجه نرم کرد 

به کام مرگ فرورفت.

به خیابان سلامی می رویم و کوچه 

به کوچه و قدم به قدم دنبال خانه ای 

می گردیم که این فاجعه در آن رخ داده 

است.اهالی یکی در میان آدرس نصفه 

و نیمه ای از این خانه می دهند.پرسان 

پرسان به کوچه ای می رسیم و بالاخره 

خانه را پیدا می کنیم.

یکی از همسایه ها و یکی از کسبه ای 

که در این کوچه مغازه دارد، اولین 

کسانی بودند که از ماجرای این فاجعه 

باخبر شدند.هر دو هنوز در شوک و 

ناباوری هستند.

خانـم  می گوید:»مریـم  همسـایه 

۵۵سال داشـت و به همراه ۳ دختر 

و ۲پسرش حدود یک سالی می شد 

که از تربت حیدریه به مشهد مهاجرت 

کرده بودند.قوم وخویش و آشنایی در 

مشهد نداشتند و خانواده بی آزار و آرامی 

هم بودنـد.در برخورد با همسـایه ها 

خونگرم و خوش رو بودند اما رفت وآمد 

زیادی باکسی نداشتند.پسر بزرگ 

آن ها کـه میلاد نـام داشـت، حدودا 

۳۰ سـاله به نظر می رسـید و در یک 

لباس فروشی کار می کرد.شب قبل از 

فوت او چند نفر از همسایه ها شنیده 

بودنـد کـه راننده یـک خـودرو پراید 

مقابل خانه آن ها آمـده و دادوبیداد 

راه انداخته بود.ظاهرا ادعا می کرد 

عکس و فیلم های سیاه از یک خواهر 

میـلاد دارد که خانـواده را با انتشـار 

آن تهدید می کرد.فردای همان روز 

خبر خودکشی میلاد را شنیدیم که 

خیلی برای ما شـوکه کننده بود.«

یکی از کسبه نیز در ادامه صحبت های این 

همسایه به خبرنگار رکنا می گوید:»صبح 

روز حادثه صدای فریاد و شیون یک مرد 

را از داخل خانه مریم خانم شنیدیم.

من فورا به داخل خانه رفتم و با اجساد 

اهالی خانه مواجه شدم.اول گمان 

کردم که همگی آن ها فوت کرده اند 

اما بعدا مشخص شد دو نفر هنوز زنده 

هستند.که یکی از آن ها هم بعد از چند 

روز دست وپنجه نرم کردن با مرگ، جان 

خود را از دست داد.اعضای این خانواده 

شب قبل از حادثه به پسرخاله خود 

زنگ زده و گفته بودند که فورا خودش 

را به مشهد برساند.پسرخاله شان با 

تصور اینکه آن ها کسالت داشته و نیاز به 

کمک دارند از تهران به سمت مشهد راه 

افتاده بود.می گفت که حتی به او گفته 

بودند که اگر در خانه را باز نکردند، در 

را بشکند و وارد خانه شود.«

در  گفت:»وقتی  ادامه  در  مرد  این 

خانه شان بودیم در همان لحظات 

اول دست نوشته ای دیدم که در آن از 

مزاحمت های جوان پراید سواری بهنام 

م.ح گفته شده بود.اعضای این خانواده 

ایمان ۲۲ ساله، مژگان ۲۴ ساله، زهرا 

۱۸ ساله و رویا ۲۲ ساله نام داشتند 

که در حال حاضر تنها بازمانده این 

خانواده ایمان است.«

جرم فرار مالیاتی)2(
امینقاسمزادهکارشناسحقوقی

مجازات شخص حقوقی مستند قانونی جرم فرار مالیاتی اشخاص حقوقی 

ماده ۲۷۵ قانون مالیات های مستقیم است. اگر شخص حقوقی مرتکب 

این جرم شود، مجازات آن برای ۶ ماه تا ۲ سال ممنوعیت از ۱ یا چند 

فعالیت شغلی و ممنوعیت از صدور بعضی اسناد تجاری خواهد بود.

عناصر تشکیل دهنده جرم فرار مالیاتی چه هستند؟برای  اینکه رفتاری 

جرم شناخته شود، وجود ۳ عنصر لازم است. عنصر قانونی، مادی 

و روانی عناصر موردنیاز برای تحقق جرایم هستند. در ادامه درباره 

هرکدام توضیح می دهیم:

عنصر قانونی: این عنصر یعنی عملی قابل مجازات خواهد بود که از 

نگاه قانون جرم باشد. مواد ۲۷۴ و ۲۷۵ قانون مالیات های مستقیم به 

بررسی این جرم و مجازات آن اختصاص دارد. این مواد به عنوان عنصر 

قانونی این جرم شناخته می شوند. بنابراین این اقدام غیرقانونی در 

قانون جرم  انگاری شده و دارای عنصر قانونی است.عنصر مادی: 

هرگونه اقدامی که مؤدی در راستای تحقق این جرم انجام می دهد، 

به عنوان رکن مادی محسوب می شود. مواردی مانند مخفی کردن 

فعالیت اقتصادی یا تنظیم غیرواقعی اسناد و مدارک یا ممانعت برای 

دسترسی مأمور مالیاتی به اطلاعات مالی به عنوان عنصر مادی این 

جرم هستند.عنصر معنوی: برای تحقق این جرم، عمد و سوءنیت 

مرتکب لازم است. وجود سوءنیت خاص در این مورد ضرورت نیست. 

در شرایطی که فردی با عمد و سوءنیت به قصد فرار از پرداخت مالیات 

اطلاعات نادرستی را به ماموران مالیاتی ارایه دهد یا اسناد غیرواقعی 

را تنظیم کند، به دلیل وجود عمد و سوءنیت قابل مجازات خواهد بود.

اعلام جرم فرار مالیاتی به چه صورت است؟برای اعلام جرم فرار مالیاتی 

راه هایی تعیین شده است. افرادی که قصد دارند گزارش فرار مالیاتی 

را مطرح کنند، می توانند با مراجعه به سایت سازمان امور مالیاتی یا از 

طریق تماس با این سازمان این موضوع را اعلام کنند. برای اعلام فرار 

مالیاتی و ثبت گزارش آن در سایت نیازی به ثبت اطلاعات خود شخص 

نیست. یعنی فردی که می خواهد این مورد را گزارش دهد، می تواند 

اطلاعات خود را در این سایت ثبت نکند. البته اگر اطلاعات او ثبت 

شود، فقط برای مسوول مربوطه قابل رویت خواهد بود.

توضیحات رییس دانشگاه علوم پزشکی 
مشهد در مورد مسمومیت دانش آموزان

رییس دانشگاه علوم پزشکی مشهد با اشاره به انتقال۸۰ دانش آموز 

مشهدی به مراکز درمانی گفت: صرفا ۳ دانش آموز که  به لحاظ 

پایداری علائم نیاز به بررسی بیشتر داشتند، همچنان در بیمارستان 

بستری موقت هستند.

محمدعلی کیانی درمود مسمومیت برخی دانش آموزان مدارس 

دخترانه مشهد، اظهار کرد: به دنبال تماس برخی مدارس با فوریت های 

پزشکی، آمبولانس ها به مدارس اعزام شدند. بررسی اولیه حاکی 

از این بود که مورد، مورد مهمی نیست اما با توجه به نگرانی که 

مسئولین مدارس داشتند، دانش آموزان به مراکز درمانی منتقل 

شدند و در ارزیابی که در بیمارستان ها صورت گرفت همه مرخص 

شدند و صرفا ۳دانش آموز که  به لحاظ پایداری علائم نیاز به بررسی 

بیشتر داشتند، همچنان در بیمارستان بستری موقت هستند.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی مشهد افزود: علائمی که دانش آموزان 

داشتند بیشتر تهوع، سرگیجه، سردرد، استفراغ و در برخی موارد 

سوزش چشم بوده که با توجه به ارزیابی ها حتی می تواند ناشی 

از مسائل مربوط به تسری اضطراب و نگرانی باشد. بررسی های 

کارشناسی و دقیق در این زمینه در حال انجام است.

کیانی افزود: آنچه اهمیت دارد این است که والدین نگران نباشند. 

بررسی بچه ها تاکنون مشکل مهم و جدی ای را نشان نداده است و 

بحث ما از لحاظ علمی است. در بررسی ها به شرایط خاصی نرسیدیم 

که بگوییم این موضوع جدی و نگران کننده است.

اکنون که در پای چوبه دار و باگذشت 

بزرگوارانه اولیای دم، عمری دوباره 

یافتم و به زندگی بازگشتم، دیگر 

هیچ گاه در چهارشنبه های آخر سال 

از خانه بیرون نمی روم و خودم را 

حبس می کنم اما می خواهم به دیگر 

جوانان بگویم از سرنوشت من درس 

بگیرید چراکه ...

این ها بخشی از سخنان جوانی است که 

به خاطر غرور و تکبر در چهارشنبه سوری 

سال 9۳ از خانه بیرون آمد و با پرتاب 

نارنجک جوان دیگری را به کام مرگ 

فرستاد.

او که بعد از چند سال تحمل زندان 

و درحالی که پای چوبه دار قرار داشت، 

به طور ناگهانی و باگذشت اولیای 

دم، از »مرگ« نجات یافت درباره 

سرگذشت خود گفت: ۱۰ ساله بودم 

که پدر و مادرم از یکدیگر جدا شدند 

و من هم فرزند طلاق نام گرفتم. آن 

زمان مادرم سرپرستی من و برادرم 

را پذیرفت و با کارگری در بیرون از 

منزل هزینه های زندگی ما را تامین 

می کرد.

باوجوداین من فقط تا اول راهنمایی 

درس خواندم و بعدازآن تصمیم گرفتم 

به تامیــن  مخارج خانــواده ام کمک 

کنم. چــون بــه کارهای فنــی علاقه 

ــرگاه خــودرو  ــک تعمی داشــتم در ی

مشغول کار شدم تا به مادرم کمک 

کنم چراکــه او ســختی های زیادی 

را در زندگی با پدر معتادم کشــیده 

ــکلات  ــد مش ــز بای ــون نی ــود و اکن ب

مالــی را تحمــل می کــرد امــا مدتی 

بعــد کار در تعمیــرگاه را رهــا کــردم 

چراکــه کســی نبــود مــرا راهنمایــی 

کند و راه درســت رانشــانم بدهد.

در این شرایط بود که به دنبال رفیق بازی 

رفتم و بیشتر اوقاتم را با  دوستانم 

می گذراندم و درواقع عمرم را هدر 

می دادم. تا این که آن شب »نحس« 

فرارسید. آن روز با ترغیب و تشویق 

دوستانم برای ساخن چند نارنجک 

دستی به  منزل یکی از آن ها رفتیم 

چراکه به قول معروف چهارشنبه آخر 

سال بود و من هم دوست داشتم 

نزد دیگر دوستانم خودنمایی کنم.

غرور و تکبر سراسر وجودم را فراگرفته 

بـود. آن هـا هـم هندوانـه زیـر بغلـم 

می دادنـد و مـن بیشـتر از گذشـته 

شـیر می شـدم تا خودم را نزد آن ها 

»نـترس« جلـوه دهم. خلاصـه چند 

نارنجـک سـاختیم و از خانـه بیرون 

آمدیم. خیابان شلوغ بود و با  پرتاب 

هر نارنجک، بیشـتر احسـاس غرور 

می کردم که ناگهان یکی از نارنجک ها 

در کنار جوانی منفجر شد و او جان 

خود را از دست داد.

طولی نکشید که نیروهای انتظامی 

به سراغم آمدند و مرا در حالی دستگیر 

کردند که دیگر همه دوستانم پراکنده شده 

بودند و گناه را به تنهایی به گردن 

من انداختند. اگرچه من نارنجک 

را پرت کرده بودم و باید مجازات 

می شدم ولی آن ها دیگر مانند قبل 

حرف نمی زدند! و خودشان را مبرا 

از این حادثه می دانستند. بالاخره 

من راهی زندان شدم و مدتی بعد هم 

حکم قصاص نفس را به دستم دادند.

خلاصه چندین سال را با همین اضطراب 

و نگرانی ها گذراندم تا این که روزی 

به طور ناگهانی و در کمال ناباوری و 

درحالی که خودم را برای اجرای حکم 

قصاص آماده کرده بودم، فهمیدم 

که خانواده آن جوان با بزرگواری از 

خون خواهی فرزندشان گذشته اند 

و من قرار است برای ادامه مجازات 

زندان از جنبه عمومی جرم محاکمه 

شوم. از شدت خوشحالی فقط اشک 

می ریختم و نمی توانستم حتی جمله ای 

سخن بگویم...

اگرچه می دانم نصیحت هیچ فایده ای 

ندارد اما فقط می خواهم فریاد بزنم: 

»از سرنوشت من عبرت بگیرید!« ضمن 

این که دیگر هیچ چهارشنبه آخر سالی 

را از خانه بیرون نمی آیم اما ای کاش ...

ماجرای واقعی بر اساس یک پرونده قضایی

قتل با نارنجک در چهارشنبه سوری 

ناگفته های هولناک از خودکشی دسته جمعی در مشهد 
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انتصابات جدید در بانک سینا
تکتمصابریمقدمتهرانی

با صدور احکامی جداگانه از سوی مدیرعامل بانک سینا، معاون ارزی 

و بین الملل و مدیر امور سرمایه گذاری، سهام و شرکت های این بانک 

منصوب شدند.

غلامرضا فتحعلی در آیین اهدای این احکام با اشاره به عملیاتی کردن 

راهبردها و خطوط کسب وکار بانک سینا برای حرکت در مسیر پیشرفت 

اقتصادی، به اهمیت نقش فعالیت های ارزی و بین الملل و نیز حوزه 

سرمایه گذاری در افزایش کارآمدی و تحصیل بازدهی و بهبود عملکرد 

بانک اشاره کرد و گفت: با توجه به رویکرد جدید در حوزه ارزی و بین الملل 

نیاز است برای تحقق اهداف بانک در توسعه تجارت، برنامه های مدون 

و اقدامات جدیدی در دستور کار قرار گیرد تا شاهد نقش تاثیرگذار 

بانک در رونق اقتصادی و تامین مالی ارزی_ریالی بنگاه ها باشیم.

در این مراسم، از سوی مدیرعامل بانک سینا حکم انتصاب معاون ارزی 

و بین الملل به حمداله جمالی و حکم مدیر امور سرمایه گذاری، سهام 

و شرکت ها به اسماعیل فرهادی مقدم اعطا شد.

رونق تولید ؛ نسخه درد اقتصاد ملی 
احمدسلحشور

عضوهیاتمدیرهکانون
کارفرماییخراسانرضوی

تقریبا همه متولیان و برنامه ریزان کشور تقویت، صیانت و توسعه تولید 

را نیاز مبرم و استراتژیک اقتصاد ملی برای توسعه می دانند و ازاین رو 

شاهدیم در برنامه ریزی های کلان کشور توجه ویژه به این مهم شده 

است. واقعیت این است طی یک قرن اخیر، استراتژی های صنعتی 

مسیر توسعه اقتصادی کشورها را هموار کرده است. مهم ترین دلیل 

رشد اقتصادی و بهبود استانداردهای زندگی بسیاری از کشورها 

»توسعه صنعتی« آن ها بوده است ،چراکه امروزه بخش صنعت 

و تولید محرک اصلی رشد، موفقیت و نوآوری کشورها محسوب 

می شود. از سوی دیگر بر اساس مطالعه یی که توسط سازمان جهانی 

نیروی کار در برخی کشورها صورت گرفته است، بخش صنعت طی 

سال های ۲۰۱۳- ۲۰۱۰ به طور متوسط بالاترین سهم نیروی کار 

را در میان بخش های اقتصادی به خود اختصاص داده است. این 

در حالی است تحقیقات صورت گرفته توسط موسسه مک کینزی 

روی برخی کشورهای پیشرفته و درحال توسعه نشان می دهد بخش 

صنعت تنها در سال ۲۰۱۰ سهم ۷۰درصدی در صادرات و سهم 

۷۷درصدی در تحقیق و توسعه بخش خصوصی داشته است. 

سهم صنعت در رشد بهره وری کشورهای منتخب نیز ۳۷درصد 

برآورد شده است. ازاین رو می توان ادعا کرد، اقتصادهایی که رشد 

سریع تری را تجربه کرده اند دارای رشد صنعتی سریعی نیز بوده اند 

و تجارت خود را در زمینه کالاهای صنعتی هدایت کرده اند.بررسی 

تجربه های جهانی نشان داده است ،اگرچه راهکارهای موجود برای 

رشد پایدار هر یک از کشورها متناسب با بخش صنعت و موقعیت 

کشورها متفاوت است اما سیاست های عمومی اثربخش و رایج 

که منجر به نرخ رشد پایدار گردیده ،توسعه بخش خصوصی تولید 

محور مبتنی بر اصل رقابت بوده است که در  چنین محیطی ضمن 

حداکثر سازی فرصت های سرمایه گذاری، انگیزه های کارآفرینی 

نیز ارتقا یافته است. اما در کشورمان اگر پای درد دل هریک از 

صنعتگران بنشینید، خواهید دید که به علت ضعف زیرساخت ها، 

تولید با مشقت زیادی صورت می گیرد. از مسایلی چون شوک های 

ارزی ، رقابتی نبودن بازار، تکنولوژی قدیمی،محدودیت های تامین 

منابع، چالش های فضای کسب وکار ، مقررات خلق الساعه که 

بگذریم  ، ضعف زیرساخت ها ازجمله مشکلات اساسی کارآفرینان 

و سد محکم فراروی توسعه صنعتی استان است.

گروه اقتصادی| کمتر کسی هست 

در شهر مشهد ؛ استان خراسان رضوی 

و حتی کشور که نام مهندس رضا حمیدی 

مدیرعامل موفق گروه مشهد را نشنیده 

باشد . فارغ از فعالیت های اقتصادی 

وی ، در زمینه کارهای خیر هم دستی 

دارد و برای ورزش و فرهنگ کشور هم 

کم زحمت نکشیده است .

وی اکنون برای خدمت به اقتصاد استان 

و مشهد آستین بالا زده و در انتخابات اتاق 

بازرگانی مشهد هم حضور یافته است .

در همین راستا گفت وگویی با این مقام 

بخش خصوصی داشتیم ، مهندس حمیدی 

بابیان اینکه  ۵۸ سال سابقه فعالیت 

اقتصادی دارد )کاشان ۸ سال – رشت 

۳ سال – مشهد ۴۸ سال( و در رشته 

مهندسی فوق لیسانس رشته صنایع 

نساجی دانش آموخته شده است، می گوید.

دهم مهرماه ۱۳۱9 در شهر مشهد و محله 

بازار سرشور به دنیا آمدم .

وی حوزه فعالیت اقتصادی خود را شامل 

۱ ( تولید انواع فرش ماشینی ۲ ( تولید 

چرم ، البسه و مصنوعات چرمی ۳ (تولید 

انواع نان ماشینی ۴ ( تولید انواع حوله 

ابعادی و پوشاکی ۵ ( رنگرزی انواع مواد 

پنبه ، پشم ، پلی استر و  . . . ۶ ( ریسندگی 

اکریلیک ، پلی استر ، می داند و درباره 

هدف خود  از کاندیدا شدن در انتخابات 

اتاق بازرگانی مشهد می گوید ؟هدفم  

خدمت به اعضای  محترم اتاق با استفاده 

از تجربیات ۵۸ ساله است .

وی در پاسخ به اینکه چه برنامه ای برای 

عضویت در هیات نمایندگان دارید، 

تصریح می کند:

۱ ( تهیه فرم نظرسنجی و اخذ نظریات 

و پیشنهاد ها از اعضا اتاق ، تشکل ها و 

کارمندان اتاق  ۲ ( بررسی عملکرد سایر 

اتاق های ایران و استفاده از تجربیات 

خوب آن ها  ۳ ( بررسی عملکرد اتاق های 

برخی از کشورهای پیشرفته جهان و 

استفاده از تجربیات آن ها  ۴ ( بررسی 

هزینه ها و منابع اتاق و اخذ تصمیمات 

مناسب  ۵ ( گسترش تعداد اعضا اتاق که 

می تواند بیش از این باشد  ۶ ( بررسی 

عملکرد واحد راهنمای سرمایه گذاری 

اتاق  ۷ ( بررسی واردات و مشکلات 

عمده و پیشنهادات مناسب  ۸ ( بررسی 

صادرات و مشکلات عمده و پیشنهادات 

مناسب  9 ( تاسیس واحد راهنمایی و 

کمک به حل مشکلات اعضا اتاق  ۱۰ 

( بررسی چارت سازمانی و تعداد پرسنل 

و میزان حقوق و مزایا 

مهندس حمیدی در پاسخ به این پرسش 

که مشخصا چه اقدامی را بعد از رای 

آوردن قرار است انجام دهید؟

۱ ( مشکلات و پیشنهادات اعضا برحسب 

اولویت ها درجه بندی شود . ۲ ( ایجاد 

ارتباط قوی با دولتمردان ذی ربط برای 

حل مشکلات اعضا  ۳ ( تقویت بسیار 

بخش راهنمای سرمایه گذاری بر اساس 

نیازهای روز کشور  ۴ ( بررسی متخصصانه 

و متعهدانه واردات کشور باهدف کمک به 

صنایع داخل  ۵ ( پیشنهاد جایزه صادراتی 

۱۰ تا ۱۵ درصد و تقبل هزینه مشارکت 

تا  بین المللی ۵۰  در نمایشگاه های 

۷۰درصد  ۶ ( مبارزه مستمر با قاچاق 

که حدود یک میلیون فرصت شغلی را 

از بین برده و بسیاری از صنایع داخلی 

را لطمه می زند و توجه به فرمان رهبر 

 )مبارزه با قاچاق واجب شرعی می باشد ( 

۷ (تسهیلات با نرخ ۴درصدی برای توسعه 

یا تاسیس واحد جدید  ۸ ( تسهیلات 

با نرخ ۴ درصدی برای رشد تکنولوژی 

و فن آوری جدید در صنایع  9 ( همکاری 

قدرتمندانه و موثر با دانشگاه ها برای 

به روزرسانی آموزش ها متناسب با نیاز 

روز کشور  ۱۰ ( تلاش های بهینه سازی 

مصارف انرژی و آب در صنایع و کشاورزی 

بخصوص در کشاورزی که 9۰ درصد آب 

کشور در آن مصرف می شود .  ۱۱ ( تشویق 

هموطنان در مصرف تولیدات ایرانی تا با 

گسترش اشتغال خواهران و برادران ما 

باکار شرافتمندانه زندگی کنند. 

وی کاهش مشکلات و گسترش بهره وری 

اعضا در تمام موارد تولیدی و خدماتی را 

مهم ترین کارکرد و فایده اتاق بازرگانی 

دانسته و می گوید: به نظرمی رسد اتاق 

بازرگانی مشهد  جزو بهترین اتاق های 

کشور بوده ولی معتقدم می توانست بهتر 

باشد در کل عملکرد متوسط بوده است .

وی در پاسخ به این پرسش که فکر می کنید 

چه کاستی هایی وجود دارد که می توان 

آن ها را رفع کرد، خاطرنشان می کند:  

۱( تهیه فرم نظرسنجی و اخذ نظریات 

و پیشنهادات از اعضا اتاق ، تشکل ها و 

کارمندان اتاق  ۲ ( بررسی عملکرد سایر 

اتاق های ایران و استفاده از تجربیات 

خوب آن ها  ۳ ( بررسی عملکرد اتاق های 

برخی از کشورهای پیشرفته جهان و 

استفاده از تجربیات آن ها  ۴ ( بررسی 

هزینه ها و منابع اتاق و اخذ تصمیمات 

مناسب  ۵ ( گسترش تعداد اعضا اتاق که 

می تواند بیش از این باشد  ۶ ( بررسی 

عملکرد واحد راهنمای سرمایه گذاری 

اتاق  ۷ ( بررسی واردات و مشکلات 

عمده و پیشنهادات مناسب  ۸ ( بررسی 

صادرات و مشکلات عمده و پیشنهادات 

مناسب  9 ( تاسیس واحد راهنمایی و 

 کمک به حل مشکلات اعضای اتاق  

۱۰(بررسی چارت سازمانی و تعداد 

پرسنل و میزان حقوق و مزایا .

بیوگرافی 

محمد حسین روشنک، متولد ۱۳۳۲شهر 

نیشابور است .

وی لیسانس مدیریت داشته و در بخش های 

بازرگانی و تولیدی فعالیت دارد.

سمت: مدیر عامل و رییس هیات مدیره 

شرکت ایمان تجارت روشن

سوابق شغلی: مدیر نمونه واحدهای 

سازمان اتکا درشرق کشور در سال های 

۷۲-۱۳۶۸، رییس هیات مدیره، مدیر 

عامل و مدیر نمونه موسسه سازندگی 

و اقتصادی، مجری بخشی از راه آهن 

مشهد - سرخس و خط دوم راه آهن 

مشهد – تهران، موسس و مدیر عامل 

شرکت ساختمانی بن و ماشین قدس 

رضوی، صادر کننده درنمونه ملی و 

استانی )۱۵ دور(، چهره ماندگارکار 

و تولید و کارآفرین برتر) ۷دور(، ایحاد 

کننده برندهای ) روشن(، )خزر روشن(، 

ایده سازی برند،برند سازی و تولید بدون 

کارخانه  ثبت شده در اتاق بازرگانی، سابقه 

فعالیت در تشکل ها یا انجمن های حوزه 

فعالیت خود:، عضو هیات نمایندگان اتاق 

بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران 

و خراسان رضوی، عضو کمیسیون های 

تخصصی اتاق بازرگانی، صنایع و معادن 

و کشاورزی ایران ، رییس کمیسیون 

تجارت اتاق بازرگانی ، صنایع ،معادن 

و کشاورزی خراسان رضوی ، عضو هیات 

امنا و رییس کانون کارآفرینان خراسان 

رضوی ، رییس اتحادیه صادرکنندگان 

و وارد کنندگان مواد اولیه خراسان رضوی ، 

رییس اتاق مشترک بازرگانی ایران و 

تاجیکستان، عضو اتاق های مشترک 

بازرگانی ایران و امارات متحده عربی، 

ایران و فرانسه ایران و کانادا،ایران و 

استرالیا.

 رییس کانون کارآفرینان خراسان رضوی 

و کاندیدای دهمین دوره انتخابات اتاق 

بازرگانی خراسان رضوی از ائتلاف »اتاق 

تصمیم ساز کارآمد« ، در گفت وگو با 

»نخست « گفت:خوب است ستادهای 

ائتلاف کاندیداهای انتخابات هیات 

نمایندگان اتاق بجای مطرح کردن 

مسایل متفرقه در مقابل یکدیگر، نقش 

هر یک از کاندیداهای لیست خود در 

اقتصاد کشور و مطالبه گری آن ها را 

منتشر کنند، مثلا بگویند: ۱- نقش 

کاندیدا در کارآفرینی. ۲- تعداد کارگران 

کاندیدا در حال حاضر. ۳- نقش در 

سرمایه گذاری های استان و کشور. ۴- نقش 

در تولید. ۵-نقش در صادرات. ۶- وجه 

پرداختی به تامین اجتماعی. ۷- وجه 

پرداختی بابت مالیات بنگاه یا بنگاه های 

خود ۸- وضعیت بدهکاری معوقه ریالی 

و ارزی. 9- نقش در تشکل گرایی و هزینه 

کرد در این مورد ۱۰- چه مقدار وقت برای 

تشکل ها و پیگیری مشکلات فعالین 

اقتصادی به ویژه اعضای محترم اتاق 

صرف می کنند. ۱۱- نقش در خدمات 

اجتماعی و خیریه ای. ۱۲- نقش در کمک 

به ورزش استان. 

محمدحسین روشنک افزود: وقتی بازار 

داخلی دچار تورم و گرانی مستمراست  

کالایی برای صادرات باقی نمی ماند.

مطلوب بودن وضعیت بازار داخل، لازمه 

بهبود وضعیت صادرات است .

قیمت تمام شده تولید کالا نیز با توجه 

به روند گرانی نیز با توجه به روند گرانی 

مواد اولیه و نهاده ها روبه فزونی گذاشته 

و این ها باعث می شود تا قیمت تمام شده 

محصول بالا برود و دیگر مزیت صادراتی 

نداشته باشد .

مهندس رضا حمیدی در گفت وگو با »نخست« بیان کرد

برای بهبود وضعیت 
اتاق بازرگانی برنامه داریم 

محمدحسین روشنک در گفت وگو با »نخست « بیان کرد

نقش کاندیداها در اقتصاد
  خبر

یادداشت

رییس اتاق بازرگانی ایران: 

برای شرایط غیر عادی اقتصادی قانون نداریم 
رییس اتاق بازرگانی ایران با اشاره به اینکه تمام قوانین ما در کشور برای شرایط 

عادی است،ابراز عقیده کرد: یک موضوع کلی که در کشور وجود دارد این است 

که ما در مسایل اقتصادی شرایط عادی و غیرعادی داریم؛ در شرایط غیرعادی 

نمی توان کشور را با تصمیمات و قوانین عادی اداره کرد.

غلامحسین شافعی در شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی که در اتاق 

بازرگانی مشهد برگزار شد، اظهار کرد: یک موضوع کلی که در کشور وجود دارد 

این است که ما در مسایل اقتصادی شرایط عادی و غیر عادی داریم؛ در شرایط 

غیر عادی نمی توان کشور را با تصمیمات و قوانین عادی اداره کرد.

وی افزود: تمام قوا به دنبال حل مسایل و مشکلات هستند، بدون اینکه کوچکترین 

تسهیلات قانونی برای شرایط غیر عادی وضع شود. اگر در کشور نگاه کلی برای 

شرایط غیر عادی مدنظر قرار نگیرد و عوامل برای شرایط غیر عادی در کشور فراهم 

نشود، مشکل خواهیم داشت.

شافعی افزود: وقتی قانون وجود داشته باشد، نقض قانون مشکل است، تمام 

قوانین ما در کشور نیز برای شرایط عادی است و ما تاکنون مصوبه ای برای شرایط 

غیر عادی در قوانین پایه نداشتیم.




